
11 تازه های فرهننگگزارش
موسیقی و تجسمی

 »يكصد بيت پرماجراي حافظ« 
به چاپ مي رسد 

ايسنا: »يكصد بيت پرماجراي 
روز  ب��ا  همزم��ان  حاف��ظ« 
بزرگداشت اين شاعر در مهرماه 
منتشر مي شود. محمدحسين 
بهراميان اي��ن روزها به تأليف 
اث��ري با ن��ام »يكص��د بيت 

پرماجراي حافظ« مشغول است تا ضمن گرد هم آوردن 
يكصد بيت پرحاشيه اين شاعر در يك مجموعه، به  آراي 

عنوان شده در شرح و تفسير اين بيت ها نيز بپردازد.
 

پاسخ احمديان به اعتراضات دنباله دار
ف�ارس: در پي نمايش نس��خه بازبيني »خواب هاي 
دنباله دار« در جشنواره همدان، مسعود احمديان از 
فراهم شدن امكان نمايش آن در دوره آينده جشنواره 

يا جشنواره  امسال فيلم فجر خبر داد.
 دبير بيست و س��ومين جش��نواره فيلم ك��ودكان و 
نوجوانان افزود: نس��خه 35 ميليمتري »خواب هاي 
دنباله دار« در آخرين روز جشنواره به دست ما رسيد 
و براي داوري آن بس��يار دير ب��ود و عملا از گردونه 
داوري خارج ش��د اما اين امكان وج��ود دارد كه در 
جشنواره  سال آينده همدان شركت كند ضمن اينكه 
در صورت صلاحديد س��ازندگان فيلم،  »خواب هاي 

دنباله دار« مي تواند راهي جشنواره فيلم فجر شود.

انتشار اشعار قيصر امين پور 
به خط بريل

ف�ارس: 3 جلد كتاب ش��عر 
از آث��ار قيص��ر امين پ��ور به 
خط بري��ل چاپ ش��ده و در 
دسترس نابينايان قرار گرفته 
است. حس��ن عبدلي مسؤول 
بخ��ش نابيناي��ان كتابخان��ه 

آي��ت الله خامنه اي قم گفت: كتاب هاي »گل ها همه 
آفتابگردانند«، »دس��تور زبان عش��ق« و »آينه هاي 
ناگهان« به خط بريل در 120 نس��خه چاپ ش��ده 
و در اختيار نابينايان قرار گرفته اس��ت. وي تصريح 
كرد: با استقبال صورت گرفته از آثار، درصدد هستيم 
كتاب هاي��ي در زمينه هاي مختل��ف هنري و برخي 
زيارت نامه ها و ادعيه را نيز به خط بريل چاپ كرده و 

در اختيار علاقه مندان قرار دهيم.

 فروش 150 هزار دلاری 
»آواز گنجشک ها« در جهان 

مهر: فروش جهانی فيلم سينمايی »آواز گنجشك ها« 
به كارگردانی مجيد مجيدی در سينماهای جهان از 
مرز 150 هزار دلار گذشت. اكران اين فيلم سينمايی 
از 126 روز پيش در سينماهای آمريكا شروع شده و 

همچنان در يك سالن ادامه دارد.  
»آواز گنجشك ها« كه در روزهای نخست اكران در 
5 س��الن روی پرده رفته ب��ود، در هفته اول نمايش 
در يك س��الن 8 هزار دلار فروش كرد. نمايش »آواز 
گنجش��ك ها« در سينماهای كش��ورهای مختلف 

همچنان ادامه دارد.

 ادامه انتظار 
برای ثبت »بنياد اكبر رادي«

ايس�نا: همس��ر زنده ياد اكبر 
رادي اظه��ار امي��دواري كرد 
بنياد اين نمايشنامه نويس تا 2 
ماه آينده به ثبت برسد. حميده 
بانو عنقا گفت: در حال حاضر 
س��رگرم جم��ع آوري مدارك 

لازم هستيم و اميدوارم بعد از گذراندن مراحل قانوني 
لازم اين بنياد به ثبت برس��د. رئيس هيات موسس 
بنياد رادي، تشكيل اين بنياد را تنها آرزوي خود پس 
از درگذشت اين نمايش��نامه نويس دانست و افزود: 
اگر اين بنياد راه اندازي شود، شايد براي نخستين بار 

احقاق حقي از اكبر رادي شده باشد.

 انتشار »جامع الحكايات« 
براي نخستين بار در ايران

فارس: مجموعه »جامع الحكايات«، از متون دوران 
صفويه، براي  نخستين بار در ايران با تصحيح محمد 
جعفري قنواتي منتشر مي شود. اين پژوهشگر ادبيات 
عامه گفت: اين كتاب بسيار مهم كه در عصر صفوي 
توس��ط كاتب يا كاتباني نامعلوم تدوين شده است، 
براي نخستين بار در ايران معرفي و منتشر مي شود. 
وي ادامه داد: جامع الحكايات مجموعه 46 قصه است 
كه كاتب آن بخشي از اين قصه ها را از متون رسمي 
گرفته و آنها را بازنويسي و بازآفريني كرده و بخشي 
را هم از زبان رايج مردم دوران خودش اخذ و مكتوب 

كرده است.

 رئيسی و مقدمی 
به »مهر هفتم« پيوستند 

مه�ر: نمايش »مه��ر هفتم« به كارگردانی س��عيد 
شاپوری شهريورماه در تالار قشقايی تئاتر شهر روی 
صحنه می رود. ش��اپوری گفت: حضور نيما رئيسی، 
شبنم مقدمی، فرزين صابونی، بهنام تشكر، عليرضا 
محمدی و رويا ميرعلم��ی در »مهر هفتم« قطعی 
شده و در حال انتخاب بازيگر برای چند نقش كوتاه 
هس��تيم. البته تمرين ها شروع ش��ده و طبق برنامه 
اعلام شده از طرف مديريت مجموعه تئاتر شهر اين 
نمايش را پنجم شهريورماه در تالار قشقايی به صحنه 

خواهيم برد.

»به كبودی ياس« 13 دقيقه كوتاه شد 
مهر: فيلم سينمايی »به كبودی ياس« به كارگردانی 
جواد اردكانی برای نمايش در س��ينماها 13 دقيقه 
كوتاه ش��د. مراحل فنی اين فيلم سينمايی به پايان 
رس��يده و »به كبودی ي��اس« برای نمايش عمومی 

آماده می شود. 

 آزاده  صالحی 

گزارشی از مراسم پايانی دومين 
جشنواره بين المللی »آخرين منجی« 

دومين جشنواره بين المللی آخرين منجی با معرفی 
برگزيدگان مسابقات عكس، موسيقی، نماهنگ، فيلم، 
گزارش تصويری، گزارش صوت��ی و آثار مكتوب به كار 
خود پايان داد. در مراسمی كه شامگاه 18 مرداد در كاخ 
موزه ملت برگزار ش��ده بود، »مهدی افراس��يابی«، دبير 
ش��ورای هماهنگی دومين جشنواره بين المللی آخرين 
منجی با اشاره به زمينه های انتشار فراخوان و برگزاری 
دومين جش��نواره بين المللی آخرين منجی با موضوع 
»ولايت فقيه« گفت: انتظار ظهور آخرين منجی بشريت 
يك عقيده عمومی و مش��ترك اس��ت كه اختصاص به 
يك قوم، ملت و دين خ��اص ندارد. ايجاد تحول جهانی 
با محوري��ت عدالت خواهی،  صلح طلبی و يكتا پرس��تی 
همانا آرمانی اس��ت كه انسان امروز با چشمانی سرشار 
از انتظار منجی به آن چشم اميد دوخته و از اين رو بود 
كه فراخوان دومين جشنواره بين المللی آخرين منجی با 
موضوع جهان در انتظار منجی منتشر شد. او اضافه كرد: 
ارس��ال بيش از 5 هزار اثر به دبيرخانه دومين جشنواره 
بين المللی آخرين منجی نش��انگر اوج ش��ور و اشتياق 
جهانی ب��رای فراهم س��اختن زمينه های ظهور منجی 
است و آنچه اين جشنواره را از ساير جشنواره ها متفاوت 
می كند، حضور بی سابقه نهادها و ارگان های فرهنگی نظام 
براس��اس رسالت ها و برنامه های راهبردی شان درعرصه 
مهدويت اس��ت، به گونه ای كه هر يك از اين سازمان ها 
درجشنواره عهده دار پيگيری تحقق ماموريت و وظيفه 
خاصی بودند. افراسيابی اضافه كرد: ستاد عالی كانون های 
فرهنگی- هنری مساجد كشور، وزارت فرهنگ و ارشاد 
اس��لامی، دانشكده صدا و سيما، اداره كل نغمات آيينی 
صدا و سيما، حوزه هنری، معاونت فرهنگی نيروی مقاومت 
بسيج، معاونت فرهنگی شهرداری تهران، استانداری تهران 
و... از جمله نهادهای همراه در اين جشنواره بين المللی 
بودند و بی ش��ك دستاوردهای اين جشنواره نتيجه اين 
همكاری معنوی اس��ت. دبير شورای هماهنگی دومين 
جش��نواره آخرين منجی در پايان عنوان كرد: بی شك 
نقاط اشتراك اين جشنواره با ديگر جشنواره های مهدوی 
كشور بس��يار مهم تر از برخی تفاوت های آن است. زيرا 
همه ما برای يك هدف مشترك تلاش و برای يك آرمان 
مبارزه می كنيم و در آرزوی يك آينده روشن و مشترك 
كه همانا طليعه ظهور آخرين منجی بشريت است، قد 
برافراش��ته ايم. در بخش ديگری از اين مراس��م، سردار 
محمد نايينی، معاونت فرهنگی نيروی مقاومت بس��يج 
بعد از اشاره به زمينه های تشكيل حكومت اسلامی در 
غياب حضرت مهدی)ع( و مس��ير اين حكومت، عنوان 
كرد: وظيفه ما تقويت جريان های فرهنگی مثبت است و 
بايد در ترويج فرهنگ مهدويت تلاش كنيم، زيرا دفاع از 
نظام اسلامی و ولايت فقيه در شرايط حاضر تلاشی برای 

بسط و ظهور حضرت مهدی)ع( است. 
در ادامه اين مراسم با حضور سردار نايينی، افتخاری، 
حسين ربانی، دهقان نيری و خراسانی جوايز برگزيدگان 
بخش های مختلف اهدا شد. در بخش »عكس«، يوسف 
اكبری پابندی رتبه پنجم، ميلاد آخی رتبه چهارم، امير 
قادری رتبه سوم و حميد رضا مجيدی رتبه دوم را كسب 
كردند. در بخش »موس��يقی« نيز بي��ژن صادقی رتبه 
پنجم، رضا شيرازی رتبه چهارم، محمد حسين برزين 
رتبه سوم و رضا جنيدی رتبه دوم را دريافت كردند. در 
بخش »نماهنگ« رتبه سوم به صورت مشترك به حميد 
ايلی و علی رضا صانعی و رتبه دوم به صورت مش��ترك 
به رضا يارخلج و س��عيد بيدختی اهدا ش��د. در بخش 
»فيلم« نيز رتبه پنجم به قربانعلی طائرفر، رتبه چهارم 
به ميثم علی پور، رتبه سوم به سيد حميد حسينی و رتبه 
دوم به فرهود بحری كرمی اهدا شد. در بخش »گزارش 
تصوي��ری« حميد امامی رتبه س��وم و محمدحس��ين 
صالح��ی آرا رتبه دوم و در بخش »گزارش صوتی« مريم 
يزدی زاده رتبه سوم و مهرنوش شاه محمدی رتبه دوم را 

كسب كردند. 
در بخ��ش »آثار مكتوب« نيز  س��يد مهدی طاهری 
رتبه س��وم و اكبر مباركی رتب��ه دوم را دريافت كردند. 
همچنين »تنديس منجی ياوران« همايش بين المللی 
آخري��ن منج��ی به توكل��ی، ايازی، معاون��ت فرهنگی 
اجتماعی شهرداری برای انتش��ار بيلبوردهای شهری، 
دكتر علی اصغر محكی، مدير عامل موسس��ه فرهنگی- 
مطبوعاتی همشهری، فتح الله عذيری، مدير ارشاد شمال 
شميرانات و رئيس نمايشگاه آخرين منجی و سيد نظام 

موسوی مدير مسؤول روزنامه جوان اهدا شد. 

با گراميداشت ياد »مجتبی تكين«
مجمع عمومی انجمن صنفی عكاسان 

مطبوعات ايران برگزار می شود
  مجم��ع عمومی عادی 
و فوق الع��اده - نوب��ت دوم- 
انجم��ن صنف��ی عكاس��ان 
مطبوعات ايران س��اعت 15 
تالار  پنجشنبه 22مرداد در 
ناصری خانه هنرمندان ايران 

برگزار می شود. 
اين مجمع جهت انتخاب 
بازرس��ان و تكميل اعضای هيات مديره و همچنين 
بررس��ی و تغيير بندهايی از اساسنامه انجمن صنفی 
عكاسان مطبوعات برگزار می شود و هر عضو انجمن 
می تواند با در دس��ت داشتن كارت معتبر انجمن يا 
وكالتنامه كتبی از طرف هريك از اعضای ديگر انجمن 
كه واجد شرايط رای دادن است و صحت مدارك ايشان 
قبل از انتخابات در دبيرخانه تاييد شده است،رای دهد. 
انجمن صنفی عكاسان مطبوعات ايران در نظر دارد 
در حاش��يه اين مجمع، مراسم گراميداشت و يادبود 
زنده ياد »مجتبی تكين«، عضو انجمن و دبير عكس 
خبرگزاری مهر و روزنامه تهران تايمز كه چندی پيش 

در حادثه تصادف درگذشت را برگزار كند. 
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 آقای ايمانی! برخ�ی اعتقاد دارند كه 
حوزه تئاتر نمی تواند وابس�ته به بخش 
خصوصی باشد و ناچار است از حمايت های دولتی بهره مند 
شود. نظر شما چيست و اساسا با مقوله خصوصی سازی در 

هنر موافق هستيد؟
اين س��وال به بحث اقتصاد تئات��ر برمی گردد. من در 
اين ارتباط سال گذش��ته، مقاله مفصلی در زمينه تئاتر 
خصوصی در تئاتر شهر ارائه دادم. اگر بخواهيم به شكل 
علمی در اين باره بحث كنيم بايد بگوييم اصلا اينكه تئاتر 
بايد به بخش خصوصی واگذار شود يعنی چه؟! من تصور 
می كنم در اين حيطه، نيت ها چندان روشن نيست. من 
باز هم متعاقب پرسش شما اين سوال را مطرح می كنم كه 
خصوصی سازی در تئاتر به چه معنی است؟ يعنی سالن ها 
به بخش خصوصی واگذار ش��ود يا بخش خصوصی برود 
كار را توليد كند؟ آن چيزی كه می توانم با توجه به تجربه 
و تخصصم در اين زمينه بگويم اين است كه اقتصادی كه 
درباره هنرهای تجس��می به آن اشاره كردم درباره تئاتر 
مصداق ندارد. در هيچ جای دنيا اين طور نيس��ت كه كار 
تئاتر بدون كارفرما و حمايت دولت انجام شود. مهم ترين 
حامی تئاتر در كشورهای پيشرفته شهرداری ها هستند كه 
به پررنگ كردن اين امر كمك می كنند. در كشور ما، تئاتر 
از منظر سرمايه گذاری از سوی دولت و بخش های دولتی 
حمايت می ش��ود. اين می تواند هم بد باشد و هم خوب. 
منتها اشكال اتكا به بخش غيردولتی اينجاست كه ديگر 
هنرمند دغدغه تماشاگر نخواهد داشت چون سرمايه اش 
از جايی ديگر تامين می ش��ود. حالا اين كار چقدر گيشه 
داشته باشد يا نه برايش مهم نيست. به نظرم راه صفر و 
ي��ك روی تئاتر جواب نمی دهد، يعنی نمی توان گفت يا 
دول��ت از تئاتر حمايت كند يا اينك��ه واگذار كند و كنار 
رود. ما بايد راهی بينابين را داش��ته باش��يم. كارگردان و 
توليدكننده تئاتر بايد حتما در گيشه سهم داشته باشند 
تا بتوانند آن بخش از درآمد را كه متصل به گيشه است 
به س��مت تماش��اگر ببرند. دولت هم بايد در اين راستا 

يارانه هايی به مصرف كننده تئاتر بدهد.
 اين اتفاق تاكنون افتاده است؟

بله، در حال حاضر وقتی توليدكنندگان تئاترها قرارداد 
می بندن��د،  پ��ول را از دولت می گيرند. ب��ه نظرم اين امر 
می توان��د در بحث فروش بلي��ت ارزان به مخاطب يعنی 

مصرف  كننده هم گس��ترش 
داشته باشد، اما باز هم تاكيد 
تئاتر  توليدكنن��ده  می كنم 
اگر بخواهد مطرح ش��ود يا 
موفقيتی كس��ب كن��د بايد 
حتما در گيشه سهم داشته 
با مش��اركت دولت،  باش��د 
بويژه در اين سال های اخير 

ما شاهد ظهور كارهای فاخری بوده ايم كه اين فرضيه را 
كه كار گيش��ه ای مطلوب نيست به طور كل باطل كرده 
است، يعنی می توان كاری كرد كه هم در گيشه عملكرد 
موفقيت آميز داشته باشد و هم به لحاظ درونمايه مطلوب 
بوده باشد. اگر اين رويه و سطح كار حفظ شود، می توان 
در اقتصاد تئاتر به جلوه های ارزشی دست يافت. در واقع 
ما با داش��تن تماشاگر عالی، فروش بليت و حمايت های 
دولتی می توانيم به شكل مقبول و منطقی به بحث اقتصاد 

خصوصی نزديك شويم. 
 باتوجه به اينكه در سال های گذشته، برخی سالن های 
تئاتر شهر، چند بار در معرض تخريب، بازسازی و مرمت 
ق�رار گرفته اند، آيا تمهي�دی درباره بازس�ازی كلی اين 

مجموعه در نظر گرفته ايد؟
ببيني��د، تئاتر ش��هر در حال حاضر ديگ��ر نيازی به 
بازس��ازی ن��دارد زي��را در تمام زمينه ه��ای اصلی  مثل 
زيرس��اخت ها و تاسيسات و تعميرات، تمهيدات اساسی 
شده است. به طوری كه تا چندين سال آينده احتياجی به 
بازسازی اين مجموعه نخواهيم داشت. من تصور می كنم 
بايد به فكر ساخت تئاتر شهر ديگری بود. در اين راستا هم 
چندين بار با ش��هرداری تماس هايی برقرار شده است تا 
زمينه را برای ساخت يك تئاتر شهر ديگر اختصاص دهد. 
جالب اس��ت بدانيد امروز به بركت وجود و عملكردهای 
دولت نهم، اصلا مشكل سالن در شهرستان ها نداريم، اما 
باتوجه به جمعيت زياد تهران، جای آن اس��ت كه در هر 
منطقه و ناحيه ای يك سالن ساخته شود. به عنوان مثال 
مجموعه »ايرانشهر« پيش از ساخت يك سوله بود ولی 
امروز اينقدر مجهز شده كه هيچ كس فكر نمی كند اينجا 

قبلا سوله بوده است. به نظرم ساخت مجموعه ايرانشهر 
می تواند به مثابه تجربه ای باش��د كه در جای جای تهران 
انجام شود. اگر مراكز متعددی نظير تئاتر شهر در سطح 
تهران ساخته شود، فشار كمتری روی تئاتر شهر می آيد و 

عمر بازدهی آن نيز بيشتر می شود.
 يک س�وال هم درباره حضور گروه های نمايشی ايرانی 
در مجامع بين المللی دارم. سال گذشته تئاتر »آنتيگونه 
در نيويورک« به كارگردانی خانم هما روستا به دليل تعلل 
مركز هنرهای نمايش�ی از اجرا در ب�اروس بازماند. چرا 
فكری برای حضور گروه های نمايشی در كشورهای ديگر 

نمی شود؟
تصور نمی كنم اين طور باش��د زي��را تاكنون كارهای 
زيادی از ايران در خارج از كش��ور به اجرا درآمده، يعنی 
فك��ر كنم دو ماه يك بار اين كار انجام ش��ده اس��ت. به 
نظرم مشكل به عدم هماهنگی گروه های تئاتری با مركز 

هنرهای نمايشی بازمی گردد. 
هنرمند يا كارگردان اول دعوتنامه را دريافت می كند 
بعد از مراحلی به سراغ مركز هنرهای نمايی می رود. خب 
طبيعی اس��ت كه با اين مشكل، هماهنگی لازم صورت 
نمی گيرد. به نظرم يكی، دو موردی كه شما به آنها اشاره 
كرديد، عدم هماهنگی بوده 

است.
 معاونت هنری وزارت ارشاد 
چق�در ب�رای مرتف�ع كردن 
هزينه های س�فر مثل تهيه 
بلي�ت و ... می توان�د در اين 
راستا به گروه هايی كه مايلند 
در جش�نواره های خارج�ی 

شركت كنند كمک كند؟
بخش بودجه بين المللی نامحدود نيس��ت. بلكه اين 
بودجه متناس��ب با نيازها و درخواست ها اختصاص داده 
می ش��ود. مثلا در ابتدای س��ال، بخش بين المللی مركز 
هنرهای نمايش��ی درخواس��ت حماي��ت از اجرای يكی 
از كارهای تئاتری در خارج از كش��ور می كند و حمايت 
هم می ش��ود. يك كار ديگری هم هس��ت، اينكه بخش 
بين الملل، گاه هزينه بليت  های رفت و برگش��ت يا محل 

اقامت را برعهده می گيرد.
 حس�ين پارس�ايی، مديركل مركز هنرهای نمايش�ی 
مدتی پيش در نشستی خبری از تدوين آيين نامه حقوق 
توليدكنندگان تئاتر خبر داد و در آن به كس�ر ماليات  5 
درصدی هنرمندان اشاره كرد. اين در حالی است كه اغلب 
هنرمندان از اين كسر ماليات رضايت ندارند و غالبا موفق 
به دريافت معافيت مالی هم نمی شوند. نظر شما در اين باره 

چيست؟
ببينيد، اين مساله به وزارت ارشاد برنمی گردد و بايد 
وزارت اقتصادی و دارايی پاسخگوی آن باشد. ما تا جايی 
كه توانسته ايم باتوجه به قوانين، معرفی نامه ای را در جهت 
تاييد جايگاه هنری هنرمند ارائه داده ايم. اين تاييديه به 
وزارت اقتصاد می رود و آنها اين معافيت را صادر می كنند. 
از اي��ن موارد كه موفق به دريافت معافيت ش��ده اند نيز 
كم نداريم. اين راه، فعلا راهی ميانبر و كوتاه مدت اس��ت. 
اميدوارم دولت دهم در مصوبه ای با توجه به قانون موجود 
ماليات در وزارت ارشاد و وزارت اقتصادی و دارايی از شكل 
موردی خارج ش��ود و هنرمن��دان بتوانند از اين معافيت 

قانونی به شكل فراگير استفاده كنند.

 ب�ا توجه به اينكه آيين نامه قرارداد های تيپ نمايش�ی 
روی سربرگ های وزارت ارشاد نوشته شده است، آيا تمام 
مفاد و مصوبه های آن در راستای تاييد معاونت هنری بوده 

است؟
تا اينجا كه پيش رفته، مسير قانونی اش را طی كرده 
است. پيش��نهاداتی نيز در اين ميان شده كه خانه تئاتر 
و مركز هنرهای نمايش��ی بررسی كرده اند، اما به هرحال 
به تاييد وزارت ارش��اد رسيده است كه آقايان پارسايی و 
راد نيز به اعلام آن پرداختند. اين آيين نامه پس از انجام 
مراحل قانونی به تأييد نهايی معاونت هنری وزارت ارشاد 

رسيده است و ملاك عمل قرار می گيرد.
 بپردازي�م به مبح�ث موس�يقی. می خواس�تم درباره 
نخستين حضور بين المللی گروه های كر ايرانی در بخش 
فولكلوريک بپرسم. اين  گروه امسال موفق شد مقام دوم 
را در آس�يا به دس�ت بياورد كه در نوع خود اتفاق مهمی 

تلقی می شود. 
بی ترديد حضور بين المللی اين گروه، كاری بی سابقه 
در عرصه موس��يقی كش��ور و جزو ثمرات سياست های 
دولت نهم بوده اس��ت كه بايد به آن اشاره كرد. اين گروه 
بعد از شناس��ايی و حمايت توانست در نخستين حضور 

بين المللی، رتبه دوم جهانی 
و رتب��ه اول آس��يايی را ب��ه 
دس��ت آورد. ج��ای آن بود 
كه رسانه ها و صدا و سيما به 
شكل پررنگ تر به اين مقوله 
بپردازند. زيرا مسلما جايگاه 
و اعتبار اين گروه در مجامع 
بين المللی كمتر از رتبه های 

علمی و ورزش��ی نيست كه نشان دهنده توانايی فرزندان 
جوان اين مرز و بوم در عرصه موسيقی نيز هست.

بنابراين، مسؤولان بايد بيشتر به حمايت هنر بپردازند، 
زيرا هنر، س��رمايه بزرگ و ملی ما است و می توان از اين 
سرمايه ، بهره بيش��تری برد. روی اين اصل، بايد جايگاه 
معتبر هنر ايران اسلامی را به دنيا بيش از پيش انعكاس 

دهيم.
 صرف نظر از اين درخش�ش در شاخه كر، آيا قرار است 
فعاليت های ديگری نيز در شاخه های مختلف هنر انجام 

شود؟
بله. در حال حاضر كسب اين مقام انگيزه ای برای ديگر 
جوانان شده است. اميدوارم در سال های آينده شاهد بروز 

اين اتفاق در حوزه تجسمی، نمايش و ... نيز باشيم.
 آيا برنامه ای برای ارتقا و گس�ترش سالن های موسيقی

 در نظر گرفته شده است؟
غير از تهران در زمينه سالن برای ديگر استان ها مشكل 
نداريم بويژه اينكه سالن های شهرستان ها چندمنظوره است 
و گذشته از استفاده موسيقی در رشته تئاتر نيز فعالند. در 
تهران نيز سالن های موس��يقی به اندازه كافی وجود دارد. 
مگر برای اجراهای ب��الای هزار نفر كه خب در مواردی با 
مشكل مواجه می شويم. البته در اين زمينه نيز ما سالن های 
وزارت كش��ور و ميلاد و همچنين برای تابستان،  فضاهای 
باز را داريم.  هميش��ه گفته ام اگر ش��هرداری بتواند برای 
س��اخت تالاری برای موسيقی زمين مطلوبی را در اختيار 
بگذارد، می توان به پاسخگو بودن تعداد بيشتر مخاطبان و 
تماشاگران اميدوار بود. در واقع، در صورت تخصيص مكان 
مناسب، بودجه اين امر در نظر گرفته شده و موجود است.

 در بح�ث مجوز آلبوم های موس�يقی، نقدی كه عنوان 
می ش�ود وجود نوع�ی عدم توازن اس�ت. به عنوان مثال 
اينگونه مطرح می ش�ود كه گاه آلبوم�ی مجوز می گيرد 
ك�ه از منظر ترانه س�رايی و نوع اجرا و آهنگ در س�طح 
كيفی نازلی قرار گرفته اس�ت و در مقابل، آلبوم هايی كه 
قابليت های هنری دارند، مدت ها در انتظار مجوز می مانند.

كارهايی كه از طريق ناشران موسيقی به دفتر موسيقی 
وارد می شود مشكلی ندارد و در شورای شعر و موسيقی به 
بررسی اين آثار می پردازند و نهايتا مجوز هم صادر می شود 
منتها آن بخش از كارهايی كه خارج از دايره ناشران است 
فرق می كند. مثلا ش��اعری يك ش��عر می گويد و تصور 

می كند می توان روی آن آهنگی گذاشت.
پس خودش به ش��كل انفرادی ب��ه پيگيری دريافت 
مجوز می پردازد. خب طبيعی اس��ت كه زمان زيادی هم 

برای دريافت مجوز می برد. 
 آيا منظورتان اين است كه اين سلسله مراتب است كه 
دارد رعايت می شود وگرنه روند مجوز ها طولانی نيست؟ 

بله، ببينيد زمانی ناش��ری يك اثر را قبول می كند و 
دنبال كار های مجوز آن برای توليد كننده اش نيز هست 
ولی آثاری كه به ش��كل مجزا می خواهند مجوز بگيرند، 
چ��ون از طري��ق ناش��ر وارد 
نمی شوند داخل صف مجوز 
می رون��د. دليلش ه��م اين 
اس��ت كه متقاض��ی در اين 
زمين��ه زياد اس��ت، بنابراين 
طی رويكرد دفتر موس��يقی 
و نشس��ت هايی كه ب��ا آنها 
داشته ام مش��خص است كه 
كار بايد از طريق ناشران موسيقی انجام شود. همان طور كه 
معاونت فرهنگی وزارت ارشاد، مجوز های كتاب را به ناشر 
و معاونت سينمايی مجوز فيلم را به تهيه كننده می دهد، 
در حوزه موسيقی نيز ناشران موسيقی درخواست كننده 
باشند تا بتوان راحت تر مجوز ها را به آلبوم های موسيقی 
داد. به عنوان مثال می توان به برنامه هايی اشاره كرد كه 
برای نخستين بار در عرصه هنر به بار نشست و توجه به 
رويكرد خاص اين برنامه ها و هدفمند بودن آنها می تواند 

يكی از نشانه های موفقيت در اثر باشد.
 آي�ا در دولت نهم، طرح، ه�دف يا برنامه خاصی بود كه 

محقق نشد يا نيمه كاره ماند؟ 
خوشبختانه وقتی به كارنامه دولت نهم نگاه می كنيم، 
می بينيم كارنامه ای موفق بوده است. در اينجا شايسته است 
كه از جناب محمدحسين صفارهرندی به عنوان وزيری ياد 
كني��م كه رويه اعتدال را در حيطه های فرهنگ و هنر در 
پي��ش گرفت و در اين زمينه ها موفق هم ش��د. به طوری 
كه در هر ماه، ما برنامه های هنری داش��تيم. حتی همين 
الان كه با شما حرف می زنم، دو جشنواره بزرگ بين المللی 
آيينی - س��نتی و هنر های موس��يقی تجسمی مقاومت 
كرمانشاه را داريم كه نشان دهنده حجم زياد فعاليت هاست. 
تصور می كنم وزير فرهنگ و ارشاد در دولت دهم، با وجود 
اين فعاليت ها بيش��تر بايد اجرا كند تا برنامه ريزی. به هر 
حال  كارنامه ما كارنامه ای موفق بود. ضمن اينكه به نقايص 
موج��ود نيز واقف هس��تيم،  اما فعاليت های م��ا از لحاظ 
كمی،كيفی، بودجه، مخاطب، س��اخت و س��از و ... رشد 
داشته و درخش��ان بوده است و دوره ای طلايی در عرصه 

فعاليت های هنری به شمار می رود. 

با دکتر محمدحسین ایمانی خوشخو، معاون هنری وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 

باید به فکر ساخت تئاترشهر دیگری بود
هفته گذش�ته بخش نخس�ت گفت وگوی م�ا با دكتر 
محمدحس�ين ايمانی خوش�خو، معاون هنری وزارت 
فرهنگ و ارش�اد اسامی درباره آسيب ها و مشكات 
موج�ود در عرصه هنرهای تجس�می منتش�ر ش�د. 
گفت وگوی زير، بخش پايانی گفت وگوی ما با او پيرامون 

2مبحث تئاتر و موسيقی است.

گروه فرهنگ و هنر: محمود شالويی گفت: موضع گيری 
افراد، تأثيری در روند برگزاری برنامه های مركز هنرهای 
تجسمی ندارد، اما ما همچنان علاقه مند به مشاركت 

فعال همه هنرمندان در برگزاری دوسالانه ها هستيم.
محمود شالويی مديركل دفتر امور هنرهای تجسمی 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره استعفای برخی از 
اعضای شورای سياستگذاری و داوران دهمين دوسالانه 
بين المللی پوس��تر ته��ران گفت: علاقه من��د به ادامه 
همكاری اين دوس��تان هستيم، اما اگر بنا به هر دليل 
حاضر به همكاری نباشند، دوسالانه پوستر بدون هيچ 

خللی مسير طبيعی خود را طی خواهد كرد. 
شالويی درباره دلايل استعفای اين افراد گفت: دليل 

آن را بايد از خودشان بپرسيد اما طبق 
آيين نامه ای كه ب��ه تصويب و تأييد 
آق��ای ايمانی، معاون هن��ری وزارت 
ارشاد رسيده، مركز هنرهای تجسمی 
برگزاركننده دوسالانه هاست، بنابراين 
اگر انجمن های صنف��ی در برگزاری 
دوسالانه ها با مركز هنرهای تجسمی 
مش��اركت و همكاری داشته باشند، 
ما اس��تقبال خواهيم كرد، حتی اگر 
خ��ود انجمن ها بخواهند دوس��الانه 

برگزار كنند خيلی خوب است، اما وقتی هزينه برگزاری 
دوسالانه ها از سوی معاونت هنری وزارت ارشاد پرداخت 

می شود، بايد اين دوسالانه با نظارت 
مركز هنرهای تجسمی برگزار شود، 
ضمن اينكه وقتی برگزاركننده اين 
رويداده��ای مل��ی، مرك��ز هنرهای 
تجس��می اس��ت، دامن��ه حض��ور 
هنرمندان گسترده تر است، چرا كه 
بسياری از هنرمندان عضو انجمن ها 

نيستند. 
به گزارش فارس، مدير كل دفتر 
امور هنرهای تجس��می درباره عدم 
بيان نام انجمن صنف��ی طراحان گرافيك در فراخوان 
دهمين دوسالانه پوستر تهران گفت: بيان نام انجمن 

در اي��ن فراخوان از نظر ما بلامانع اس��ت. همانطور كه 
در دوس��الانه های ديگر هم در فراخوان، اسم انجمن ها 

آمده است. 
وی در خاتم��ه تصري��ح كرد: موضع گي��ری افراد، 
تأثي��ری در روند برگزاری برنامه ه��ای مركز هنرهای 
تجس��می ندارد، ام��ا ما علاقه مند به مش��اركت فعال 
همه هنرمندان از جمله اعضای انجمن های صنفی در 

برگزاری دوسالانه ها هستيم. 
چندی پيش، تعدای از اعضای شورای سياستگذاری 
و داوری دهمين دوس��الانه پوستر تهران به دليل عدم 
حض��ور انجمن طراحان گرافيك در اين دوس��الانه، از 

حضور در اين دوسالانه اعلام انصراف كردند. 

محمود شالویی:

عاقه مند به مشاركت فعال همه هنرمندان در برگزاری دوسالانه ها هستيم

در كشور ما، تئاتر از منظر سرمايه گذاری از 
سوی دولت و بخش های دولتی حمايت می شود. 

اين می تواند هم بد باشد و هم خوب. منتها 
اشكال اتكا به بخش غيردولتی اينجاست كه 
ديگر هنرمند دغدغه تماشاگر نخواهد داشت

 هميشه گفته ام اگر شهرداری بتواند
  برای ساخت تالاری برای موسيقی 

 زمين مطلوبی را در اختيار بگذارد، می توان 
 به پاسخگو بودن تعداد بيشتر مخاطبان

 و تماشاگران اميدوار بود

روز
ن ام

وط
س: 

عك
 

نیم نگاه

بخش پایانی


